

المؤرخ العربي ومصادره - القسم الثاني

Arab Historians and their Sources, Part 2

عقدت مجلة أسطور للدراسات التاريخية، بالتعاون مع قسم التاريخ في معهد الدوحة للدراسات العليا، ندوتها بعنوان "المؤرخ العربي ومصادره"، خلال الفترة 29-30 نيسان/ أبريل 2019، في الدوحة - قطر، وذلك بمشاركة عدد من المؤرخين والباحثين من جامعات عربية مختلفة. دارت أشغال الندوة حول أربعة محاور ودراسة حالتين. يتعلق المحور الأول بتجارب في الأرشفة تهتم طريقة استعماله وصعوباته، وأهمية الأجنبي منه في معالجة العديد من قضايا التاريخ العربي. أما المحور الثاني فقد وقف فيه المشاركون عند مسألة تعدد مصادر المؤرخ. وأما المحور الثالث فيتعلق بتاريخ الزمن الراهن، في حين خصص المحور الرابع لموضوع الغيرية والمصادر، وفي إطاره تعرض الباحثون للكتابات الرحلية عندما تنصدر الرحلة مدونة المؤرخ، وتصبح الرحلة نفسها أساساً مصدرياً لكتابة تاريخ الغير. أما الحالتان اللتان جرت دراستهما، فتتعلقان بالمصادر العثمانية، وتعامل المؤرخين العرب مع هذه النصوص. في حين تتعلق الثانية بتاريخ فلسطين، وفي هذا المحور تطرق باحثون إلى تعامل المؤرخين والباحثين مع مصادر تاريخ فلسطين في فترات مختلفة، وفي مجالات بحثية متباينة. في هذا العدد سننشر القسم الثاني من أعمال الندوة ممثلاً في تجارب مؤرخين وباحثين مع المصادر التاريخية المتنوعة: الرحلة، وعلاقة الأقليات بالغيرية، وتاريخ الزمن الراهن، والتجاهل المتبادل بين المصادر العثمانية والنصوص المغربية.

On 29-30 April 2019, Ostour – in collaboration with the Department of History at the Doha Institute for Graduate Studies – held a seminar titled Arab Historians And Their Sources in Doha, Qatar, with the participation of academics from various Arab universities. The seminar considered four main themes and two case studies. The first theme was archive experiences, the importance and difficulties of working out how to approach the archive and the importance of foreign archives to studying many topics in Arab history. The second theme was the variety of sources available to historians. The third theme was modern history. The fourth theme was otherness and sources, within which participants considered travel writing in which the journey itself takes centre stage for the historian and travel becomes a source for writing the history of the other. The first case study was Ottoman sources and how Arab historians have approached them. The second case study was the history of Palestine. Here researchers discussed historians and researchers' approaches to sources in the history of Palestine in various periods and within various fields of study. In this issue, part two of the proceedings of the seminar are made available, discussing historians and researchers' experiences with diverse historical sources: travel, the relationship of minorities with otherness, the history of modern times, and how Ottoman and Moroccan sources ignored one another.